
Otevřený dopis 

 

Diskuze kolem používání magnesia při lezení na pískovcových, zdůrazňuji na pískovcových 

skalách v prostoru České republiky, je stanoveno schválenými pravidly. V nichž je jasně 

formulováno, že používání magnesia je zakázané. Tím veškerá diskuze končí. Že si někdo 

vykládá pravidla nebo i zákony po svém, jsme v naší krajině bohužel svědky dnes a denně. 

 

Svět pískovcových skal je svobodným světem pro svobodné lidi, kteří podle svého rozumu i podle 

svého svědomí rozhodují o svém počínání. To je obrovské privilegium jež je nám dáno. Horolezci 

zvučných jmen se vždy vyznačovali svou skromností, poctivostí, slušností a velkým respektem k 

přírodě. Kdo ovšem potřebuje k výkonu jisté berličky, je to jenom jeho rozhodnutí. Zde žádné 

zákazy nepomohou, protože se jen těžce uhlídají a zjišťují. Námitky, že na velmi těžkých cestách 

je to nutností nebo že maglajz omezuje pocení prstů nebo dokonce, a to se mi už zdá až absurdní, 

že je tak cesta vyznačená, neobstojí. Kdo na to nemá, ať si hledá jinou cestu. Je to však rozhodnutí 

každého jednotlivce, jeho svědomí a jeho přístupu k tak krásnému sportu jakým horolezectví je. 

Pískovcové skály nejsou tělocvičné nářadí, ač někdy mám ten pocit, že si to někteří myslí. 

 

Pískovcové skály jsou naším dědictvím s velkou tradicí, jež nám bylo svěřeno a které opět 

předáme dalším generacím. Tak nechť to učiníme s čistím svědomím. Všichni. 

 

Gerhard Tschunko 


